

Course Title: Economic System in Islam	اسم المقرر: النظام الاقتصادي في الإسلام
Course Number and Code: SLM 4410	رقم المقرر ورمزه: ٤٤١٠ سلم
Prerequisite: None	المتطلب السابق للمقرر: لا يوجد
Language: Arabic	لغة تدريس المقرر: العربية
Course Level: college elective	مستوى المقرر: اختياري كلية
Credit Hours : 2	الساعات المعتمدة: ٢

Module Description

وصف المقرر :

The course aims at introducing Islamic economy, the general principles governing it and the foundations on which it is based. These include public property, private property, regulated economic freedom, economic solidarity, contemporary financing methods, solidarity and collaborative insurance.	يتضمن هذا المقرر التعريف بالاقتصاد الإسلامي، والمبادئ العامة التي تحكمه، ثم يتعرض لدراسة الأسس التي يقوم عليها من: الملكية العامة، والخاصة، والحرية الاقتصادية المنضبطة، والتكافل الاقتصادي، مع بيان الأساليب المعاصرة للتمويل، والتكافل، والتأمين التعاوني.
---	--

Module Aims

أهداف المقرر :

<p>The course aims to help students:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Learn about the Islamic economic approach and its general principles, the foundations on which it is based and its contemporary applications which make its financial relations stronger; - Learn about the Islamic rules and judgments governing economic life and financial transactions in all fields; - Acquire the basic skills that help him analyze economic phenomena, predict their effects, identify the right situation for them and set appropriate mechanisms for applying the principles of Islamic economy in 	<ul style="list-style-type: none"> - أن يتعرف الطالب على المنهج الاقتصادي الإسلامي ومبادئه العامة، والأسس التي يقوم عليها وتطبيقاتها المعاصرة؛ مما يقوي من تطبيقه لها في علاقاته المالية. - أن يتعرف الطالب على القواعد والأحكام الشرعية التي تضبط الحياة الاقتصادية والمعاملات المالية في شتى المجالات. - أن يكتسب الطالب المهارات الأساسية لتحليل الظواهر الاقتصادية، ويستطيع التنبؤ بآثارها وتحديد الموقف المناسب منها، ويمكن من وضع الآليات المناسبة لتطبيق مبادئ الاقتصاد الإسلامي في المجتمع. - أن يوضح الطالب لأفراد مجتمعه مدى فاعلية المنهج الاقتصادي الإسلامي في إيجاد الحلول المناسبة للمشكلات الاقتصادية، ويلتزم بمبادئه في سلوكياته الشخصية.
---	---

جامعة الملك سعود
كلية المجتمع
قسم العلوم الإدارية

<p>society;</p> <ul style="list-style-type: none"> - Clarify to the members of his society the effectiveness of the Islamic economic approach to finding appropriate solutions to economic problems and commit to its principles in his personal behavior. 	
---	--

Student Learning Outcomes:

الأهداف التعليمية للمقرر:

يفترض في الطالب بعد دراسته لهذا المقرر أن يكون قادرًا على:

Upon satisfactory completion of this course, the student will be able to

<ul style="list-style-type: none"> - Understand the Islamic economic approach and its general principles, the foundations on which it is based and its contemporary applications which make its financial relations stronger; - Analyze economic phenomena, predict their effects, identify the right situation for them and set appropriate mechanisms for applying the principles of Islamic economy in society; - Identify the effectiveness of the Islamic economic approach to finding appropriate solutions to economic problems and commit to its principles in his personal behavior. 	<ul style="list-style-type: none"> - فهم المنهج الاقتصادي الإسلامي ومبادئه العامة، والأسس التي يقوم عليها وتطبيقاتها المعاصرة؛ مما يقوي من تطبيقه لها في علاقته المالية. - تحليل الظواهر الاقتصادية، ويستطيع التنبؤ بآثارها وتحديد الموقف المناسب منها، ويتمكن من وضع الآليات المناسبة لتطبيق مبادئ الاقتصاد الإسلامي في المجتمع. - التعرف على مدى فاعلية المنهج الاقتصادي الإسلامي في إيجاد الحلول المناسبة للمشكلات الاقتصادية، ويلتزم بمبادئه في سلوكياته الشخصية.
--	--

Text book and other requirements: الكتاب المقرر والمراجع المساندة:

اسم الكتاب	اسم المؤلف	اسم الناشر	سنة النشر
- النظام الاقتصادي في الإسلام.	مجموعة من أعضاء هيئة التدريس في قسم الثقافة الإسلامية	كلية التربية - جامعة الملك سعود.	١٤٢٨ هـ
- أصول الاقتصاد الإسلامي	د. رقيق يونس المصري	دار القلم - دمشق - الدار الشامية - بيروت	١٤٣٠ هـ - ٢٠٠٩ م
- النظم الاقتصادية المعاصرة.	د. محمد حامد عبد الله .	دار جامعة الملك سعود للنشر	١٤٠٧ هـ

